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سیاستمداران

منصور بیجار در 
مراسم معارفه اش 

تاکید کرد که 
وابسته به هیچ 

جناحی نیست و 
حزب او حزب الهی 
و جناح اش، جناح 

مردمی است و 
شور و شوقی که 
در این استان در 
پی انتصاب ایجاد 

شده، مسئولیت او را 
نسبت به این جایگاه 

بیشتر کرده است

وعده صادق، حمله نیکویی بود
عبدالکریم ســروش، در واکنش بــه برگزاری عملیات 
وعده صادق 2 گفت: »حمله غرور آفرین وعده صادق 
2، حملــه نیکویی بود. امیدواریــم که موجبات صلح 
و آرامــش بیشــتر را فراهــم کند نه موجبــات تخاصم 
بیشتر را و همچنین به نجات مستضعفان، محرومان 
و ستم کشــیدگان کمک کند و طرفین متخاصم برای 
حل و رفع کردن مسائل، از درهای دیگری درآیند و در 
این میان جان بی گناهان محفوظ بماند.« او در ادامه 
درباره حرکت دانشــجویان آمریکا و برخی کشورهای 
اروپایی در دفاع از مردم غزه و محکومیت ارتش اسرائیل 
گفت: »اینها بسیار دلگرم کننده است و نشان می دهد 
که وجدان بشریت بیدار است و مخصوصاً دانشجویانی 
که در دانشگاه ها هستند و قرار است در آینده دانایان 
کشــورها و مســئولان امــور باشــند، از حقایق باخبر 
هســتند و گول تبلیغات دروغین و میان تهی رسانه ها 
را نمی خورند و نشــان می دهند که پــا به پای حوادث 
و حقیقــت حرکت می کنند. ما بــه این حرکات دلگرم 
هستیم و امیدواریم این حرکات ادامه داشته باشد. من 
در دلــم بارها و بارها صدها آفرین گفتم.«  ســروش در 
ادامه گفت: »حرکت نفرت انگیز پلیس هم در مقابله با 
این دانشجویان آگاه و بیدار موجب حیرت و شگفتی 
بود. نمی بایست چنین شــود و نباید با آزادی خواهان 
چنین کننــد و فریــاد آزادی خواهی آنان را ســرکوب 
کنند و نام بدی از خود برجــای گذارند. آدمی در این 
برخوردها بــه این فکر می افتد که مبادا حکومت های 
مدعی دموکراســی با حکومت های مســتبد در باطن 
و در بطــن تفاوت چندانی ندارنــد و هر جا پای برخی 
مســائل و منافع عالیــه در میان می آید، به ســرکوب 
حقوق و اصول اولیه انسانی همت می گمارند. چنین 
مباد و امیدواریم کســانی که این حرکات شوق انگیز را 
آغاز کرده اند، همچنان دلگرم به راه خودشان تا گرفتن 
نتیجه ادامه دهند و ســند افتخاری برای دانشگاه ها، 
برای خودشان و برای آینده باشــند و راه شان راهروان 

بیشتری پیدا کند.«

 مومنی بیشترین تعامل را 
با جبهه اصلاحات دارد

آذر منصــوری، دبیرکل حزب اتحــاد ملت و رئیس 
جبهه اصلاحــات ایران در مجمع عمومی شــعبه 
تهران این حزب با اشــاره به فضــای کنونی حاکم 
بر سپهر سیاســت در ایران، اظهار داشت: »حزب 
اتحــاد بــه عنوان حــزب اصلاح طلب کشــور-چه 
پیش و پساانتخابات-می تواند نقش قابل توجهی 
را در همراهــی و حمایت نقادانــه از دولت و دنبال 
کــردن مطالبــات و دغدغه های مــردم ایفا کند.« 
او ادامــه داد: »به رغم برخی مســائلی که در زمان 
آغاز بــه کار دولت مطرح بود، دکتــر مومنی، وزیر 
کشــور از جمله وزرایی بوده که بیشترین تعامل را 
با جبهه اصلاحات داشــته است. حتی کسانی که 
نمایندگان منتسب به جریان اصلاحات در کابینه 
هســتند، چنین تعاملی را با جبهه ندارند! ایشان 
واقعاً به مطالبات اســتان ها توجه داشته و مدام در 
حال برگزاری جلســات مختلف و پیگیری مسائل 
اســت.« منصوری در بخش دیگــری گفت: »باید 
تلاش کنیــم تا با برقــراری یک نســبت معقول با 
دولت چهاردهم، هم زمینه تقویت و حفظ سرمایه 
اجتماعی اصلاحــات را در انتخابات بعدی فراهم 
کــرده و نیز دولت کنونــی را در عمل به وعده های 
مورد مطالبه مردم یاری بدهیم. نباید اجازه دهیم تا 
آن دسته از کسانی که در ذهن دارند که این دولت 
به یک ســالگی خود نرسد، دست بالا را گرفته و آن 
را زمیــن بزنند. کما اینکه در دوره روحانی شــاهد 
بودیم که بخشی از جریان حاکم، برجام را به عنوان 
رقیب سیاســی خود تعریف کرده و به آن در قامت 
یک دســتاورد ملی نگاه نکرد. دولت نیز باید توجه 
داشته باشد که اگر بر سر حل مسائل و چالش های 
امروز ایران وفاقی شکل نگیرد و در حد سهم دادن 
در کابینه به رقبا خلاصه شــود، عمــلًا پروژه وفاق 

شکست می خورد.« 

است، آیا فکر می کنید آنچه درباره استان سیستان و بلوچستان  در حال اجرا 
اســت، موجب کاهش نارضایتی هایی که در ســال ها و دهه های اخیر در این 

استان وجود داشته، خواهد شد؟
عملکرد مهم است؛ اگر دولت های قبلی هم اعتماد نمی کردند، دلیل داشته است. 
حملاتــی که می شــد و از نیروهای انتظامی و پاســدار گرفته تا مردم عادی آســیب 
می دیدند، اینها باعث می شد که آن رویکردها در پیش گرفته شود. البته این شرایط 
در بین همه اقشار پیدا می شود اما نگاه دولت ها شاید این بوده است که یک همراهی 

و هماهنگی در مورد اتفاقاتی که در این اســتان رخ می دهد وجود دارد. البته 
که اعتماد شــده و از دولت احمدی نژاد به بعد معاون اســتاندار اهل سنت 

داشتیم، خیلی از مدیران ما اهل سنت بودند. خیلی از فرمانداران ما اهل 
ســنت بودند و به جز سطح استاندار در بقیه سطوح نگاه نظام و دولت ها 

خیلی مثبت بوده اســت؛ بنابراین قبول ندارم که دولت های قبلی 
اعتماد نداشتند و اینکه تنها شخص استاندار را 

ملاک قرار دهیم که دولت ها اعتماد نکردند 
درست نیست.

Ó  به هــر حال اســتاندار بالاترین 
ســطح مدیریتی دولــت در یک 
استان محسوب می شود و اینکه 
تا سطح مدیران میانی این شرایط 

فراهم است و برای بالاترین سطح این دسترسی ایجاد نمی شود همیشه برای 
مردم استان مسئله بوده است...

الان این اشــکال هم برطرف شده است اما اینکه بگوییم مطلقاً دولت ها اعتماد 
نکردند بی انصافی اســت. برای نمونه زمانی من در چابهــار بودم و فقط دو نفر با 
تحصیلات دانشــگاهی از خود چابهار بودند که در این شــهر فعالیت می کردند 
و بقیــه از جاهای دیگر می آمدند. زمانی در دهه هفتاد ما نیروهایی با تحصیلات 
دانشگاهی نداشتیم، بعد برنامه دولت بود که باعث رشد بچه های این منطقه 
رشــد کردند و پس از طی مدارج، مسئولیت هم گرفتند. پس شرایط 
فراهم نبوده و به تدریج که فراهم شده کم کم در دوره های مختلف 
اســتفاده شده است و در این دوره نیز که آقای پزشکیان با توجه به 
نگاه ویژه ای که داشتند، استاندار بومی انتخاب شد. موفقیت این 
استاندار، موفقیت نظام و مردم استان سیستان و بلوچستان است و 

باید کمک کنیم تا این موفقیت حاصل شود. 
Ó  در نتیجه فکر می کنید که گفتمان وفاق با این انتصاب در 

استان سیستان و بلوچستان در حال اجرا شدن است؟ 
تا حدودی. این وفاق جامع نیست اما شروعی را دیدیم 
کــه هــم در کردســتان رخ داد و هــم در سیســتان و 
بلوچستان و مسئولانی که در وزارتخانه های مختلف 
در حال به کارگیری هستند نشانه های خوبی 

است که دولت قصد دارد از همه اقشار استفاده کند اما باید فراجناحی، فراقومی و 
فرامذهبی باشد و در همه استان ها و کشور به این موضوعات توجه شود و هر کسی 

که شایسته است مورد استفاده قرار گیرد. 
Ó  فضای کلی استان سیستان و بلوچستان را در این روزهای پس از روی کار 

آمدن دولت پزشکیان و انتصابات چگونه می دانید؟ با توجه به اینکه در دو 
ســال اخیر و بعد از حوادث سال 1401 اعتراضات ادامه داری را به ویژه در 
زاهدان شاهد بودیم. آیا با این رویکردی که در پیش گرفته شده باعث شده 

است جو مثبت تری در استان به وجود بیاید؟ 
بله، در همان روز معارفه استاندار متوجه شدیم که این تغییرات ایجاد شده است. 
البته اتفاقی که در زاهدان رخ داد را از دقایق اولیه پیگیری کردیم اما متاســفانه 
برخی از افراد در اطراف شــهید رئیســی به موقع عمل نکردند و باعث شــد این 
موضوع طولانی شــود. همان روز اول این مسئله با دفاع از حق مظلوم قابل حل 
بــود؛ فرقی هم نمی کرد که مامور نیروی انتظامی باشــد و یا مردم، اما ادامه پیدا 
کرد و حالا بزرگان اهل سنت و بزرگان استان با این انتخابی که رخ داده می توانند 
شــرایط را مدیریت کنند تا مسائلی که پس از آن جمعه رخ داد دیگر تکرار نشود. 
وفاق و همدلی بهترین کار اســت و با همین وفاق اســت که فقر و بیکاری از بین 
خواهد رفت و به جز دولت بین مردم نیز نیاز به یک وفاق داریم تا استان سیستان و 
بلوچستان با استفاده از ظرفیت های منطقی خود به رشد و جایگاهی که شایسته 

آن است برسد. 
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حمیدرضا پشــنگ، نماینده خاش و میرجــاوه در مجالس 
هفتــم و هشــتم در گفت وگــو با هم میهــن دربــاره انتخاب 
اســتاندار اهل ســنت و بلــوچ در این اســتان، چالش های 
پیش روی او، ارزیابی این انتخــاب و مواردی که می تواند به 
موفقیت این انتخاب منجر شود، توضیحاتی داده است که 

در ادامه می خوانید.

Ó  نظر شما درباره انتخاب اســتاندار اهل سنت و بلوچ در 
استان سیستان و بلوچستان چیست؟

با توجه به شرایطی که اقوام مختلف در استان سیستان و بلوچستان 
دارند، مرزی بودن اســتان و شــرایطی که در آن وجــود دارد، این 
اقدام که در راســتای همبســتگی و وفاق ملی انجام شده، بسیار 
بجا، درست و به موقع بوده است. این مسئله و تفکری که در دولت 
آقای پزشکیان حاکم اســت، جای تقدیر و تشکر دارد. یقیناً این 
انتصابات و همراهی ها و در نظر گرفتن شرایط مساوی برای همه 
اقوام، کار بسیار درستی است که همبستگی ملی را تقویت می کند 
و تقریباً برای اینکه استان های مرزی هدف مشترک دشمنان ایران 
اسلامی هســتند، اقداماتی از این دســت آنها را نیز از مقاصدی 
که دارند باز می دارد و شــیطنت های آنها در این استان ها متوقف 
خواهد شــد. موضوع دیگری که باید به آن اشــاره کرد، این است 
که افراد بومی برای توســعه استان خود تلاش بیشتری می کنند 
و برای مسائل و مشــکلاتی که در استان وجود داشته هم اشراف 
بیشتری دارند و در نتیجه بهتر و سریع تر می توانند چاره یابی کنند. 
ما برای آقای بیجار، استاندار جدید آرزوی توفیق داریم و امیدوارم 
فرصتی که دولت و نظام در اختیار قوم بلوچ قرار داده است، به نحو 
احسنت استفاده شود و با دیدی باز و توسعه یافته و با در نظر گرفتن 
تمامی شــرایط به ویژه در اولویت اول منافع ملی و در ادامه منافع 
اســتانی کاری انجام شود که همراهی و همدلی تقویت شود و در 

سیستان و بلوچستان اعتمادسازی کند. 
Ó  در چه صورت این انتخاب متفاوت در اســتان سیستان 

و بلوچستان با توجه به شرایط خاص فرهنگی، اجتماعی، 
سیاســی و اقتصادی در این اســتان بــه موفقیت خواهد 

رسید؟
مشکلی که در سیستان و بلوچستان وجود دارد، همیشه دو قوم 
برادر با همدیگر همزیستی مسالمت آمیزی داشتند اما متاسفانه با 
یکسری اقدامات غیرکارشناسی فاصله هایی ایجاد شده و امیدوارم 
به ویژه این جنبه در اســتان تقویت شــود و با اعتمادسازی ای که 
می شود، علاوه بر همبســتگی ملی در مقیاس کوچکتر اتحاد و 

انســجام لازم تقویت شود و حق و حقوق برادران سیستانی و 
بلوچ ها در اولویت قرار گیرد و استاندار جدید بتواند آنها 

را در عمل تقویت کند. آقای بیجار باید این حُسن ظن 
و اعتمادی که دولت چهاردهم به ایشان داشته را با 
کار کارشناسی و استفاده از تمام ظرفیت های استان 

پاسخ محکم دهد و تلاش کند برخی از شکاف هایی 
که ناخواســته بر اســتان سیســتان و بلوچستان 
تحمیل شده است را برطرف کند. من از شخصیت 

آقای بیجار شــناحت کاملی دارم و زمانی که 
در مجلس بودم ایشــان در فرمانداری خاش 

بودند و از نظر شــخصیتی و کاری ایمان 
دارم فرد موفقی هستند و امیدوارم همه 

گروه هایی که در اســتان نقشی دارند به ویژه نخبگان و روحانیون 
دست همکاری به سمت آقای بیجار دراز کنند و منجر به عملکرد 

عالی ایشان با توجه به اعتمادی که از سوی دولت شده، شوند. 
Ó  با توجه بــه چالش های ویژه ای که اســتان سیســتان و 

بلوچستان دارد، این انتخاب را درست می دانید و آیاصرف 
اینکه یک استاندار سنی و بلوچ انتخاب شده است، فکر 
می کنید این قدرت وجود دارد  بتوانند چالش های مهم و 
اصلی استان را در تعامل با دولت مرکزی حل و فصل کنند 

و از آنها بکاهند؟
عموم مردم سیستانی و بلوچ همه برادر و برابر هستند اما مشکلی 
که وجود دارد در موضوع سیاسیون است. چالش های عمده استان 
به گونه ای اســت که حاکمیت باید اختیارات تام به اســتاندار دهد 
چراکه برخی از مســائل در کشــور ما اینگونه نیست که به شخص 
رئیس جمهور ربطی داشته باشد و یا استاندار به تنهایی بتواند کاری 
انجام دهد و شــرایط را به یکباره حل و فصل کند؛ خیلی از مسائل 
از اختیارات اســتاندار خارج است و باید با یک تبعیض مثبت و در 
نظر گرفتن اقداماتی از طرف دولت کمک شــود تا استاندار آنها را 
پیــش ببرد. دولت چهاردهم هم باید حمایت کند و اگر قرار باشــد 
بحث هایی که در کشور ما معمول است به شکل خاصی عمل شود، 
نه آقای بیجار و نه دولت موفق نخواهند بود. چالش های عمده ای 
که وجود دارد بحث اقتصاد و توسعه نیافتگی استان است که نیازمند 
عزم ملی است و نه تنها عزم استانی، بلکه با به کارگیری یک استاندار 
بلوچ مرتفع نمی شود. باید موضوع توسعه استان و هماهنگی هایی 
کــه بایــد از دولت صورت بگیــرد توجه شــود و در صــورت ایجاد 
ایــن هماهنگی هــا اســتاندار موفق خواهد شــد. اگــر نخبه ها و 
دست اندرکارانی که در اداره امور استان نقشی دارند حمایت کنند و 
به گونه ای نباشد که بعد از مدتی بگوییم این هم از استاندار بومی! 
قطعاً امکان حل چالش ها وجود خواهد داشت. وگرنه آقای بیجار 
نیز یک نفر است و معادلات زیادی در استان وجود دارد که باید حل 

شود و تنها یک نفر نمی تواند مشکل گشای این معادلات باشد.
Ó  این انتخاب گفته می شــود در راســتای گفتمان وفاقی 

اســت که در دولت چهاردهم در پیش گرفته شده است، 
آیــا این اقدام منجر به وفاق در درون اســتان سیســتان و 

بلوچستان خواهد شد؟ 
یقیناً اگــر با درایتی که از آقای بیجار ســراغ داریم و با همراهی و 
همدلی مــردم و اینکه انتظــارات بیش از حد و خــارج از توان از 
استاندار را نداشته باشیم، موفق خواهند شد. نکته ای که خیلی 
مهم اســت، همدلی و همراهی شــورای تامین اســتان است که 
زیرمجموعه اســتانداری هستند. آقای اســتاندار رئیس شورای 
تامیــن اســت و اگــر بتوانند ایــن تعامــل را اول در بخش 
دســتگاه های اجرایــی و همراهی به ویژه قــوه قضائیه، 
قرارگاه جنوب شــرق و ســایر اعضای شــورای تامین را 
داشته باشد و شرایط این استان را رصد کنند، اولویت ها 
را مشــخص کننــد و در ادامــه بــا همدلــی و همراهی 
موضوعات را حل و فصل کنند، مشکلات این استان 
حل خواهد شد. اما اگر خیلی از جریاناتی که 
به امورات مردم وابســته اســت در نظر 
گرفتــه نشــود، و مثل آقــای روحانی 
بگویند من صبح جمعه متوجه شدم، 

مشکلات حل نخواهد شد. 

حمیدرضا پشنگ نماینده سابق خاش در مجلس:

استاندار جدید به شرط همراهی دولت و نخبگانِ استان 
موفق خواهد شد

رویکرد سیاسی در استان �
سیستان و بلوچســتان همواره پایگاه رای اصلاح طلبان بوده 
اســت؛ چه در دوران ریاســت جمهوری سیدمحمد خاتمی و چه 
در دوران ریاســت جمهوری حســن روحانی و مسعود پزشکیان، 
ســبد رای شــرکت کنندگان به نفع اصلاح طلبان پر شده و حتی 
در انتخابات سال 88 نیز براساس آماری که اعلام شد، سیستان 
و بلوچســتان جزو دو اســتانی بود که بالاترین آرا را به میرحسین 
موسوی داده بودند. هرچند که در انتخابات سال 1400 این ورق 
برگشــت و این رئیسی بود که بیشترین سبد رای را در این استان 
کسب کرد؛ علاوه بر سخت تر شدن شرایط اقتصادی و معیشتی و 
گسترش فقر در استان، حوادث سال 98 و نارضایتی های گسترده 
در سراسر کشــور و نظارت استصوابی که منجر به روی کار آمدن 
یک چهره شــاخص مســتقل و یا اصلاح طلب برای انتخابات آن 
ســال نشد و در نتیجه مشــارکت در این استان نیز کاهش یافت، 
یکی از مهمترین دلایل این رای حمایت مولوی عبدالحمید، چهره 
شاخص اهل سنت در استان است که از رئیسی اعلام حمایت کرد. 
هرچند که رویکرد رئیسی در دوران ریاست جمهوری اش چندان 
مورد حمایت عبدالحمید قرار نگرفت. در نهایت اعتراضات سال 
1401 و جمعه خونین زاهدان، انتقادهای مولوی عبدالحمید به 
دولت و رئیسی را بیشتر کرد، تا جایی که وی در یکی از جمعه های 
زاهدان اعلام کرد که »برای حمایت از دولت سیزدهم هزینه گزافی 
دادیم اما این دولت هم در حق اهل سنت و هم در حق همه ملت 
ایران ظلــم کرد.« در نتیجه این رویکردها بوده که نه در انتخابات 
مجلــس و نه در انتخابات ریاســت جمهوری از هیــچ کاندیدایی 
حمایت نکرد اما در نتیجه انتخاب استاندار جدید، از این انتخاب 
استقبال کرد و گفت: »خوشــحال شدیم که هیئت دولت فردی 
از خودِ اســتان را به عنوان استاندار سیستان وبلوچستان انتخاب 
کرده است. ایشــان انســان توانمند و کاردان و باسوادی است و 
چندین دوره مســئولیت معاونت عمرانی اســتانداری را بر عهده 
داشته است. ما از این اقدام دولت استقبال می کنیم. به کارگیری 
شایستگان یکی از خواسته های مهم است، زیرا به کارگیری افراد 
ناتوان، شــیعه باشند یا اهل سنت و یا وابسته به هر قوم و جناحی 

باشند، به ضرر مردم و حاکمیت است.«
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور کشــور نیز هفته گذشته در 
دیدار اعضای شــورای راهبردی اســتان سیســتان و بلوچستان 
بر »ایجاد  یکپارچگی و انســجام در این اســتان اســاس رویکرد 
وفاق محــور دولت با میــدان دادن به نخبــگان و مدیران توانمند 
فارغ از دســته بندی های قومی و مذهبی« تأکید کرد و به شورای 
راهبردی پیشنهاد کرد به منظور ایجاد همدلی و هم گرایی بیشتر 
در پیگیری و حل مســائل  این اســتان از مشارکت نخبگان اهل 
سنت سیســتان و بلوچستان به عنوان شخصیت حقیقی در این 
شورا استفاده شود. حال باید دید فرصت ایجادشده در این استان 
که برای نخستین بار پس از انقلاب اسلامی در اختیار فردی بومی 
و اهل تســنن قرار گرفته، می تواند همبستگی و وفاقی که دولت 
چهاردهم در سیاست های خود لحاظ کرده است را در این استان 
جاری کند و سیســتان و بلوچســتان را از بن بستی که در آن قرار 
گرفته خارج کند و آرامش را برای مردم این اســتان به همراه آورد 
یا خیــر. در ادامه این گزارش مصاحبه ای بــا دو تن از نمایندگان 
ادوار مجلس )ســیدباقر حسینی و حمیدرضا پشنگ( در استان 
سیستان و بلوچستان انجام شده اســت و نظرات آنها درباره این 
انتخاب و پیش بینی آنها از بهبود شرایط استان پرسیده شده است 

که در ادامه می خوانید. 
منصور بیجار، اســتاندار جدید سیســتان و بلوچستان حالا 
حمایت دولت و گروه های بلوچ و کســانی که به شدت در دو سال 
اخیر نسبت به رویکردهای دولت و حاکمیت نسبت به این استان 
اعتراض داشتند را دارد. او در بخش های مختلف عمرانی و اجرایی 
در این اســتان مشغول به کار بوده اســت و در مراسم معارفه اش 
تاکید کرد که وابسته به هیچ جناحی نیست و حزب او حزب الهی و 
جناح اش، جناح مردمی است و شور و شوقی که در این استان در 
پی انتصاب ایجاد شده، مسئولیت او را نسبت به این جایگاه بیشتر 
کرده اســت و حالا باید دید که این حمایت همه جانبه سیاسی و 
سابقه عمرانی که در استان دارد، می تواند سیستان و بلوچستان را 

از بحرانی هایی که درگیر آن است خارج کند یا خیر؟ 


